



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝီပူၤ

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်

လၢအိးကထိဘၣ် ၂၃ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 24-123-D1

တီအူကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်- SAC တၢ်ဖိၣ်န့ၣ်ဆူၣ်တၢ်, တၢ်မၤဆါပယွဲ, တၢ်ဖိၣ်ဆူၣ်မၤတရီတပါ, တၢ်ဒွဲၣ်အူဟံၣ်ဃီ ဒီး တၢ်မၤအိၣ်ဆူၣ်သဝီဖိတဖၣ် ဖဲဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်ပူၤ (လၢနီၣ်ဂွံဘၣ် ၂၀၂၃ နံၣ်)

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်တဘျီအံၤပာ်ဖျါဝဲတၢ်ကဲထီၣ်အသးဖဲ ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရ့ၣ်ပူၤ ဖဲလၢနီၣ်ဂွံဘၣ် ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢနီၣ်ဂွံဘၣ် ၁၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်, ဂီၤခိၣ်ဆါကတီၢ်န့ၣ်, ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) သးတဖၣ်ခးတပျုၣ်တပျီဝဲကျိတဖၣ် ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဟဲန့ၣ်လီၤလၢ က---သဝီ, ထံဒုကရူၢ်, ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရ့ၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. SAC သးဖိတဖၣ်ဖိၣ်ဝဲသဝီဖိလၢတပျုၣ်ပူၤဖျဲးအသးတဖၣ် အါန့ၣ်ဒီး (၂၀) ဂၤ ဒီးမၤဆါပယွဲဝဲသဝီဖိ (၃) ဂၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲဂီၤခိၣ် ၉ န့ၣ်ရံၣ် အခိၣ်အယၤဆါကတီၢ်, တၢ်ခးလိာ်သးကဲထီၣ်ဝဲလၢ SAC သး ဒီး လီၤကဝီၤတၢ်ပၤတၢ်ဆါသး အဘၣ်စၢၤ ဖဲ က---သဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဆါကတီၢ်, SAC သးတဖၣ်ဒွဲၣ်အူထီၣ်ဝဲ ကမျါဖိအဟံၣ် (၁၅) ဖျါဒီး ဂုၢ်ဆူၣ်ပျီဆူၣ်န့ၣ်ဝဲပူၤတၢ်စုလီၢ် ဒိၣ်ခိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC သးဖိတဂၤ ဖိၣ်ဆူၣ်မၤတရီတပါဝဲ သဝီဖိလၢအသးန့ၣ်အိၣ် ၉၀ နံၣ်တဂၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲ SAC သးဖိတဖၣ်ဟးထီၣ်ကွံာ်လၢသဝီပူၤဆါကတီၢ်, အဝဲသ့ၣ်ဖိၣ်န့ၣ်ဝဲသဝီဖိ (၂) ဂၤ, ဒီးသူအဝဲသ့ၣ်ဒိတၢ်ဒိသဒါစုကဝဲ ဒီးပူၤဝဲတၢ်ဖိတဖၣ်အသးန့ၣ်လီၤ.¹

တၢ်တြီမၤတံာ်တၢ်သဘျီခွဲးယာ် ဒီးတၢ်မၤဆါပယွဲသဝီဖိ

ဖဲလၢနီၣ်ဂွံဘၣ် ၁၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်, ဂီၤခိၣ်ဆါကတီၢ်န့ၣ်, ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) သးတဖၣ် [တၢ်တသ့ၣ်ညါသုရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ်ဘၣ်] န့ၣ်လီၤဆူ က--- သဝီ, ထံဒုကရူၢ်, ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရ့ၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤလၢသဝီပူၤဆါကတီၢ်, အဝဲသ့ၣ်ခးဝဲဒၣ်ကျိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ်န့ၣ်ဝဲလၢ SAC သးတဖၣ်အံၤအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ န့ၣ်ပျီဒိၣ်ဒိၣ်ကီၢ်ကးကရၢ တၢ်လီၢ် [ကီၢ်ပယီၤခါၣ်သး] ဒီးတၢ်မၤအိၣ်ဆူၣ်သဝီလၢကဘၣ်ဟဲဟူးဂဲၤဝဲဖဲဟီၣ်ကဝီၤပူၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲ လါမးရှး ဒီး လါမုၤ ၂၀၂၄ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆါဟ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢလီၢ်ကဝီၤပူၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲတီအူကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိာ်အိၣ် လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် (KHRG) လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပူၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ်တၢ်မၤလီၤဘၢ အိၣ်လၢအဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအါထီၣ်အိၣ် ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ် တၢ်ကျိန့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိအါဂၤ, လီၤဆီဒုၣ်တၢ်ပိၣ်ခွါ သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ဃုၢ်ထီၣ်ဝဲလၢသဝီဃုၢ် ဖဲလၢအဝဲသ့ၣ် သ့ၣ်ညါဝဲဒုၣ်လၢပယီၤသုးတဖၣ်ဟဲန့ၣ် လီၤလၢသဝီပူၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. [အဝဲသ့ၣ်ပျံၤဝဲတၢ်မၤဆါပယွဲဲ ဒီးတၢ်ကဖိၣ်အဝဲသ့ၣ်]. SAC သုးတဖၣ်ထံၣ်ဝဲသဝီဖိလၢတ ဃုၢ်ကွံာ်တဖၣ် ဒီးအဝဲသ့ၣ်ဖိၣ်ဝဲသဝီဖိလၢဟံၣ်ပူၤအါန့ၢ်ဒီး အဂၤ (၂၀), ဒီးအါဒုၣ်တက့ၢ်မ့ၢ်ဝဲပိၣ်မုၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC သုးတဖၣ် ဟံၣ်ဖိၣ်အဝဲသ့ၣ်ဖဲကျဲကပတၢ်လီၢ်တီၤဖဲသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ, SAC သုးဖိတဖၣ်မၤအဝဲသ့ၣ်ကြၢၤလီၤ ဒီးဟံၣ်ထီၣ်စုလၢ အဝဲသ့ၣ်အခိၣ်လီၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲ [သၢဂၤ] သဝီဖိတဖၣ်ယုၣ်ထီၣ်စုဒီးကွၢ် SAC သုးဖိတဖၣ်ဆၢကတီၢ်, SAC သုးဖိတဂၤစံးဝဲ, 'ဘၣ် မၤန့ၣ်ကွၢ်ပုၤလဲၣ်' နလိာ်ဘၣ်မၤန့ၣ်လဲၣ်'. ဝံၤဒီး SAC သုးဖိတဖၣ် ထူတၢ်အဝဲသ့ၣ်ခိၣ်သၢ်ဃံ ဒီးယီၢ်တၢ်အဝဲသ့ၣ်အကီၢ်ဘိလၢ သုးခိၣ်ဖဲဒီးဒိၣ်န့ၣ်လီၤ. [ဖဲလၢ KHRG ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါ ဖဲလၢ မးရှး ၂၀၂၄ နံၣ်ဆၢကတီၢ်, သဝီဖိလၢတၢ်ထူတၢ်အခိၣ် သၢ်ဃံတဂၤအတၢ်ပူၤလီၢ်တဘျါဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.] သဝီဖိတဂၤစံးဝဲ, SAC သုးဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤလၢသဝီပူၤဒီးမၤပျံၤမၤဖုးသဝီဖိဒ် အံၤန့ၣ်, မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဟံၣ်ဒုၣ်ဟံၣ်ကမၢ်ဝဲလၢ ကမ့ၢ်တၢ်ဒီသဒၢသုး (PDF) သုးဖိတဖၣ်အိၣ်လၢသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂုၢ်ဆူၣ်ပျီဆူၣ် ဒီးတၢ်မၤဟးဂုၢ်ဟးဂီၤတၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခံ, ဖဲ ဂီၤခီ ၉ နံၣ်ရံၣ်ဆၢကတီၢ်, [လါနိၣ်ဝုဘၢၣ် ၁၂ သီ, ၂၀၂၃နံၣ်], တၢ်ခးလိာ်သးကဲထီၣ်ဝဲလၢ SAC သုး ဒီး လီၢ်ကဝီၤတၢ်ပၢၢ်ဆၢသုးတဖၣ် အဘၢၣ်စၢၤ ဘူးဒီး က---သဝီန့ၣ်လီၤ. တၢ်ခးလိာ်သးကဲထီၣ်ယံာ်ဝဲ ၁၅ မံးနံး န့ၣ်လီၤ.

ဖဲတၢ်ခးလိာ်သးကဲထီၣ်ဆၢကတီၢ်, SAC သုးဖိတဖၣ်ဒွဲၣ်အူထီၣ်ဝဲသဝီဖိဟံၣ် (၁၅) ဖျါၣ် ဒီး ကျီၢ်ကရၢတဖျါၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် ဂုၢ်ဆူၣ်ပျီဆူၣ်န့ၢ်ဝဲသဝီဖိတၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်, တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ် ဒီးကိၣ်ဖိနီၤဖိလၢသဝီဖိအကျးပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ခးဘၣ်ဒိစ့ၢ်ကီးဝဲ သဝီဖိကျီၢ်တဒုဖဲသဝီပူၤအံၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ်အဟံၣ်အဃီ ဒီး တၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်မၤ ဟံၣ်ဃာ်ဝဲလၢတၢ်ဖဲအိၣ် မၤအိၣ်ခါဆူညါအဂီၢ် ဒီအဖိအလံၤအဂီၢ်တဖၣ်လီၤမၤကွံာ်ဝဲဒုၣ်န့ၣ်လီၤ.





KHRG ဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤလၢလီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဂၤအအိၣ်ဖဲ လၢမးရှး ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤဟံးဖျါထီၣ်ဝဲ SAC သးဒွဲၣ်အူထီၣ်ဝဲသဝီဖိတနီၤအဟံၣ်ဖဲက---သဝီ, ထံဒုကရူၢ်, ဒိၣ်ဖး ခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရူၣ်ပူၤ ဖဲလၢနီၣ်ဝဲဘၣ် ၁၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ် လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)

မုၢ်ခွါသ့ၣ်ထံးတၢ်မၤတရီတပါ

ဖဲတၢ်ခးလိာ်သးကဲထီၣ်ဆၢကတီၢ်, SAC သးဖိတဂၤ မၤဆါပယွဲ ဒီး မၤတရီတပါဝဲ ဖဲလၢအအိၣ် ၉၀ နံၣ်တဂၤ ဖဲ က---သဝီပူၤ န့ၣ်လီၤ. [ဖးအါထီၣ်က့ၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢ တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံးဖျါလၢတၢ်ရၤလီၤတ့ၢ်လံအီၤအပူၤတက့ၢ်]. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အ မံၤမ့ၢ်ဝဲ ဒီၤဘ--- န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဆၢကတီၢ်, အဖိမုၢ် [သးနံၣ်အိၣ် ၅၀ ဘျဲၣ်], အလံၤခဲၣ် [သးနံၣ်အိၣ် ၄၀ ဘျဲၣ်] ဒီး သဝီဖိပိာ်မုၢ်အဂၤတဂၤ အိၣ်ခူသ့ၣ်ဝဲလၢဟံၣ်ဖိလၢန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ ကဲထီၣ်သးဖဲ SAC သးဖိတဖၣ်ဒွဲၣ်အူထီၣ်ဝဲသဝီဖိတဖၣ်အဟံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒီၤ ဘ---အသး ပုၤအယိ ဖဲတၢ်ခးလိာ်သးကဲထီၣ်ဆၢကတီၢ်န့ၣ်, အဝဲဃ့ၢ်ကွံာ်တကဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သုသဝီဖိဒိသဒါစုကဝဲၤ ဒီးပုၤဝဲတၢ်ဖိတဖၣ်အသိး

ဖဲ SAC ဒွဲၣ်အူထီၣ်ဝဲသဝီဖိတဖၣ်အဟံၣ်ဝဲအလီၢ်ခဲ, အဝဲသ့ၣ်ပျါလီၤကွံာ်သဝီဖိလၢတၢ်ဖိၣ်ဃာ်အီၤသ့ၣ်တဖၣ်, ဘၣ်ဆၣ်ဖဲအဝဲ သ့ၣ်ဟးထီၣ်ကွံာ်ဆၢကတီၢ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကိးဃုာ်ဝဲဒီသဝီဖိပိာ်ခွါခဲၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်သ့ၣ်သဝီဖိခဲၣ်အံၤဒဲတၢ်ဒီသဒါစုကဝဲၤ ဒီးပုၤဝဲတၢ်ဖိတဖၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်မၤဝဲသဝီဖိတဖၣ်အံၤဝဲတၢ်ပီးတၢ်လီၤလၢအဝဲသ့ၣ်ဂုၢ်ဆူၣ်န့ၣ်ဝဲလၢ ကျး ဒီးဟံၣ်ပူၤ တဖၣ်, ဒီး မၤစ့ၢ်ကိးသဝီဖိတဖၣ်အံၤဟးလၢအဝဲသ့ၣ်မဲာ်ညါန့ၣ်လီၤ. SAC သးဖိတဖၣ် မၤဆါပယွဲ ဒီးမၤမဲာ်ဆုး ဝဲသဝီဖိခဲၣ်အံၤ လၢကျဲတီၤလီၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် ထူဝဲသဝီဖိခဲၣ်အံၤအကပၤလၢခိၣ်ဖဲဒီးဒိၣ် ဒီးထီစ့ၢ်ကိးအဝဲသ့ၣ်အမဲာ်သ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲ သ့ၣ်လဲၤတုာ်ဆူတၢ်လီၤလၢအယံာ်ဒီးသဝီဆၢကတီၢ်, အဝဲသ့ၣ်ပျါလီၤကွံာ်ဝဲသဝီဖိခဲၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. [ဒဲလီၢ်ကဝီၤဖိတဂၤဟံးဖျါ ထီၣ်ဝဲ KHRG အသိး], သဝီဖိလၢတၢ်မၤဆါပယွဲအီၤတဂၤန့ၣ်, အမဲာ်သ့ၣ်ထီၣ်လုးထီၣ်လၢ ဒီးအယီၢ်ဒုဆါဝဲနးနးကလဲာ်ဒီးန့ၣ် လီၤ. သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ တဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ကူၤစါယါဘျါ ဒီးတၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤနီတမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကညီဂိုဝီခွဲယာ်ကရူဂ် (KHRG) အဂ္ဂိဖုန်ကိာ်

ကညီဂိုဝီခွဲယာ်ကရူဂ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျုတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၤထီၣ်ပျၢဂ့ၢ်ဝီခွဲယာ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖု လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပျၢဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲယာ်အဂ္ဂိဖုန်န့ၣ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖုအံၤ ဒ်သိးကပ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖုအကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘၣ် ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပာ်သးသ့ၣ်တဖုန့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖုဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒဲဒဲန့ၣ်လီၤ.